
Zůstaneme bez Vánoc? Žádné trhy, půlnoční
mše, koledy a návštěvy? Zůstane nám jenom
totalitní nouzový stav ve jménu falešné
Korona pandemie?
- CZ24 News | 9. listopadu 2020

ČESKO: Letošní Vánoce zřejmě nebudou nejveselejší. Svátky nalomuje nejen pandemie koronaviru,
ve hře je také prodloužení nouzového stavu až do vánočních dnů a spolu s tím i prodloužení platnosti
některých vládních opatření. Ta, pakliže se epidemiologická situace do té doby nezlepší, ovlivní
téměř všechny aspekty svátků, od rodinných sešlostí přes vánoční trhy po půlnoční mše.
Supermarkety zase mohou očekávat velký nápor lidí, kteří si budou chtít nakoupit ještě před
začátkem svátků.

O tom, že se nouzový stav může prodloužit až do Vánoc, mluvil již dříve vicepremiér a ministr vnitra
Jan Hamáček (ČSSD). „Ano, je to férové říct, nouzový stav se bude muset prodloužit. Je evidentní, že
i po 20. listopadu se to bez stavu nouze řídit nedá,“ dodal v České televizi s tím, že to umožňuje vládě
například nařizovat uzavření podniků či pracovní povinnost některým skupinám obyvatel. Ačkoliv by
rád viděl postupné uvolňování opatření proti šíření koronaviru, ta dle jeho slov mohou platit ještě
týdny až měsíce.

Pakliže by se současná vládní nařízení překlopila do vánočních dnů, pravděpodobně by ovlivnila
prožívání letošních zimních svátků. Rodinné sešlosti by se musely nejspíše výrazně omezit, stejně
jako návštěvy v domovech důchodců. Epidemiologické situaci by se musely přizpůsobit také půlnoční
mše – za současných podmínek jsou bohoslužby a podobné náboženské akce zakázány, individuální
návštěvy kostelů (za účelem osobní modlitby) mají naopak zelenou, byť zde se to liší kostel od
kostela. Roušky zřejmě budou samozřejmostí i povinností také ještě velmi dlouho.
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V současnosti dělají odborníkům starosti přeplněné supermarkety. Běžně se před začátkem
vánočních svátků vydá spousta lidí za posledními nákupy a zatím nic nenasvědčuje tomu, že by tomu
bylo letos jinak. Šéfka pražských hygieniků již během tohoto týdne apelovala, aby si Češi nákupy lépe
naplánovali a vyhýbali se časům, kdy se v supermarketech pohybuje velké množství zákazníků.
Ačkoliv drtivá většina z nich nosí roušky, málokdy dodržují doporučované dvoumetrové rozestupy.

Praha velké vánoční trhy zrušila, další města váhají
Mimo domácnosti ovlivní případný nouzový stav a vládní restrikce také další vánoční události. Řada
koncertů a představení byla zrušena, případně připravují aspoň alternativní formáty v podobě živého
vysílání na sociálních sítích. Velkým otazníkem zůstávají vánoční trhy. Zatímco některé města nadále
uvažují o jejich uspořádání za přísných hygienických opatření, v Praze již bylo rozhodnuto, že
se velké vánoční trhy konat nebudou.

Magistrát ale nechce oslavy Vánoc úplně vypustit, i z psychologických důvodů, a atmosféru
na Staroměstském náměstí zajistí velký smrk a výzdoba. V úvahu podle radního Jana Chabra (TOP
09) přichází i několik stánků. Zrušení trhů se týká těch, které organizuje společnost Taiko v centru
města. Trhy v některých městských částech by se v omezené variantě mohly konat. „Ale zatím je brzy
předvídat,“ uvedl radní.

V Brně budou řemeslné a prodejní stánky budou stát na náměstích a v ulicích s bezpečnými odstupy.
Zatím ale není jisté, zda bude k mání trdelník, punč či další pochutiny. „Trhy začínají 27. listopadu,
takže uvidíme, jaká bude situace. Gastronomické stánky zatím neplánujeme stavět, ale pokud
se situace zlepší, doplníme nabídku prodejem jídla a pití například v podobě zimních zahrádek nebo
food trucků. Zkrátka něčeho mobilního,“ dodala Adéla Nováková z turistického informačního centra.

Naproti tomu Zlín zatím pokračuje v kompletních přípravách, stejně jako Ostrava. „Děláme vše
pro to, abychom je mohli, byť třeba v omezeném režimu, zrealizovat,“ uvedla mluvčí centrálního
městského obvodu Moravská Ostrava a Přívoz Hana Mainušová. Radnice se podle ní bude snažit, aby
zamezila shlukování lidí. O výzdobu v ulicích a vánoční strom na Masarykově náměstí občané určitě
nepřijdou, doplnila mluvčí. „Kromě kluziště zatím počítáme se všemi atrakcemi, na které jsou
Ostravané zvyklí,“ uvedla.

Vánoční trhy zatím nezrušily ani Pardubice, porušily by smlouvu s koncesionářem. „Pracujeme
s variantou, že trhy budou, čekáme na případná další nařízení,“ řekl primátorův náměstek Jan
Mazuch (ODS). V Ústí nad Labem s plánováním trhů vyčkávají a rozhodnou se podle situace.
Magistrát by nejprve vše konzultoval s krajskou hygienickou stanicí. Také v Kladně jsou vánoční trhy
podle mluvčí radnice Lenky Růžkové otevřenou otázkou. S hromadnými akcemi v době adventu
se ve městě ale nepočítá.

Epidemie ovlivní prodej stromků i silvestrovské oslavy
Poměrně překvapivě si dělají starosti i prodejci vánočních stromků. Ačkoliv internetový prodej
zachraňuje při pandemii koronaviru spoustu oborů, u prodeje stromků není reálný, uvedl
místopředseda Sdružení pěstitelů vánočních stromků František Valdman. On-line prodej stromečků
je podle něj okrajový, a lze tak prodat minimum stromků. Sdružení se obává, že na venkovní prodej
vánočních stromků letos dopadnou omezení kvůli koronavirové pandemii a varuje, že by to mohlo
obor zlikvidovat.

„Narážíte hlavně na problém neochoty přepravních společností vozit stromky náchylné na poškození,
ale také neúměrného zvýšení jejich ceny o dopravní náklady,“ uvedl Valdman. „Trápí nás velká



nejistota, zda bude prodej nějak omezen vládními nařízeními, protože když už stromky jednou
vytěžíte, musíte je prodat nebo vyhodit,“ dodal. Sdružení je přesvědčeno, že při venkovním prodeji,
kde se na prodejních místech neshlukují lidé, není problém zajistit odstupy.

Stejně tak je na stole scénář, že se nouzový stav a s ním související omezení odrazí i na oslavách
na konci roku. Silvestr se bude muset obejít bez hromadných návštěv a bouřlivých oslav, jako tomu
může být u vánočních svátků. Většina měst zatím vyčkává, jak se situace vyvrbí, již nyní ale počítají
s tím, že bude muset vyřešit případný problém s davy, pakliže nebude platit zákaz nočního
vycházení.

„Letos budou chybět akce s potenciálem přilákat na jedno místo velký počet lidí. Rozsvícení
vánočního stromu 27. listopadu například nebude s kulturním doprovodem a v jednu určitou hodinu.
Vynechají se také oslavy silvestrovské oslavy i velké hudební produkce,“ dodala Alena Nováková
z brněnského turistického centra.
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